

6. 8. 2007

Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Hlavní body vládní reformy veřejných financí

Přehled hlavních bodů první fáze daňové, sociální a zdravotnické reformy, kterou v květnu schválila koaliční vláda premiéra Mirka Topolánka a v červnu poslanci v takzvaném prvním čtení:

- jednotná sazba daně z příjmu fyzických osob 15 procent; daň bude počítána z tzv. superhrubé mzdy, tedy včetně pojistného placeného zaměstnancem i zaměstnavatelem - ve skutečnosti tedy bude činit 23,1 procenta;
- zrušení automatických valorizací životního minima a sociálních dávek, pravidelně se budou zvyšovat jen důchody;
- pacienti by od příštího roku měli platit 30 korun za návštěvu lékaře a položku na receptu, 60 korun za den v nemocnici a 90 korun za pohotovost, a to do maximální výše 5000 korun za rok;
- z ekologické daně, která se má platit od 1. ledna 2008, budou osvobozeny domácnosti vytápějící plynem nebo napojené na kogenerační jednotku vyrábějící teplo a elektřinu, platit nebudou také ti, kteří využívají alternativní zdroje energií;
- zůstane zachováno daňové zvýhodnění režijních jízdenek zaměstnanců drah, naopak se má zrušit daňové zvýhodnění stravenek na straně zaměstnavatelů; ministerstvo financí vypracuje do příštího roku úplně nový zákon o dani z příjmu, který by měl komplexně vyřešit i problematiku daňově odečitatelných položek a slev;
- změna přídatku na dítě - pevná výše od 500 do 700 korun podle věku dítěte, získají ho rodiny s příjmem do 2,4násobku životního minima;
- zavedení "třírychlostní" rodičovské dovolené a změna rodičovského příspěvku:
 - 1) dvouletá dovolená s příspěvkem 11.400 korun měsíčně (celkem 216.000 korun)
 - 2) tříletá dovolená s příspěvkem 7600 korun měsíčně (celkem 235.000 korun)
 - 3) čtyřletá s příspěvkem 7600 do roku a půl dítěte a pak 3800 korun (celkem 212.800 korun);
- snížení porodného na 15.000 korun za jedno dítě, za druhé a další dítě 13.000 korun;
- zrušení 1000 korun "pastelkovného" pro rodiče prvňáčků;
- omezení pohřebného, nárok jen při pohřbu rodiče nezaopatřených dětí nebo při pohřbu nezaopatřeného dítěte;
- změna nemocenské - první tři dny nemoci bez dávek, čtvrtý až 30. den nemoci 60 procent příjmu, 31. až 60. den nemoci 66 procent příjmu, pak 72 procent příjmu;
- zmrazení platů ústavních činitelů, snížení počtu úředníků ve státní správě; pracovníkům veřejné správy a služeb by mzdy v příštím roce neměly růst víc než maximálně o 1,5 procenta;
- nastartování první etapy penzijní reformy - počítá se mimo jiné s dalším prodlužováním důchodového věku na 65 let;
- zvýšení snížené sazby DPH z pěti na devět procent, základní sazba zůstane na úrovni 19 procent;
- snížení daně z příjmu právnických osob z nynějších 24 procent na 22 procent v roce 2008, na 20

procent v roce 2009 a na 19 procent v roce 2010; postupná reforma základu daně;

- zrušení minimálního základu daně;

- daňová progresse: zaměstnanec bez dětí se mzdou do 10.000 nebude platit daň z příjmu, zaměstnanec se třemi dětmi a manželkou v domácnosti nebude platit daň z příjmu, pokud jeho hrubá mzda nepřesáhne 33.300 korun měsíčně;

- ekonomicky aktivním důchodcům se navrhuje přiznat sleva na dani 2070 měsíčně;

- obce budou moci rozhodnout o tom, zda osvobodí zemědělské pozemky od daně z nemovitosti;

- zrušení registračních pokladen.